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koj i se bave riječkom prošlošću, a od ko j ih je dobar dio sudjelovao u spo
menut im raspravama o potrebi objavlj ivanja povijesti Rijeke. Gotovo svi 
pozvani na suradnju s razumijevanjem su da l i odmah svoj pristanak pa je 
dobrom suradnjom i intenzivnim radom tekst priveden kra ju do kraja 1987. 
godine. ' 

Dovršeni tekst recenziralo je sukcesivno pet sveučilišnih profesora, od 
ko j ih dva akademika, k tome još t r i znanstvena radnika. Tekst je pregleda
l a i većina članova Izdavačkog Savjeta i dala svoje konstruktivne pr imjed
be. 

N a temelju takvog teksta i recenzija predloženo je Skupštini općine R i 
jeka da bude suizdavač te prve »Povijesti Rijeke« na našem jez iku. Skup
ština općine R i j eka pr ihvat i la je pri jedlog i obrazloženje — i 25. veljače ove 
godine odlučila da uz Izdavački centar bude suizdavač ove »POVIJESTI RI
JEKE«. 

Kao pro izvod navedenih nastojanja pred nama je sada štampani tekst 
»Povijesti Rijeke«. Doduše, ne u sasvim p laniranom ob l iku . Zbog ogromnog 
povećanja troškova štampanja otpao je znatan dio dopunskog kartograf
skog, grafičkog i sl ikovnog materi jala. Zbog istog razloga moralo se odus
tati i od nekih, takv im dje l ima potrebnih dodataka. To će nam, vjerujem, 
vrijedna k r i t i k a prigovorit i . 

Kao glavni urednik ovog djela imam, na kraju, časnu obvezu zahval i t i 
se najprije sv im suradnicima-autorima zajedničkog povijesnog teksta. Bez 
njihove suradnje ove Povijesti ne b i bi lo. Dugotrajno i ne baš uvijek ugod
no bavljenje redigiranjem teksta pokazalo je neiscrpnu strplj ivost članova 
uredništva, a l i i n j ihovu ve l iku ljubav prema Ri jec i i želju da Riječanima 
omoguće upoznavanje maksimalno objektivno i pošteno prikazane riječke 
prošlosti. 

Hva la i m ! 
Ponosan sam što su neke riječke radne organizacije materi jalno podupr

le ovu publ ikac i ju , da je ovaj grad svoj im sredstvima omogućio objavlj iva
nje ove povijesti , da je Riječki izdavački centar izdao ovu povijest i da j u 
je radništvo riječkog »Tipografa« odštampalo. Sv ima n j ima vel iko hvala! 

Hvala , dakako, i sVima on ima ko j i će ovu Povijest čitati, njome se slu
žiti, a posebno onima ko j i će u njoj pronalaz i t i nedostatke i praznine (a tak
v ih sigurno ima) — dobronamjerno na n j ih upozoravati i nastojati da se i 
n j ihov im zalaganjem što prije izda bolja i potpuni ja Povijest Rijeke. 

N a kra ju : ne smi jem zaboravit i onog divnog, al i nesretno bolesnog dru
ga ko j i je p rv i , i do posljednjeg svojeg časa, od nas zahtijevao tu Povijest. I 
sasvim na k ra ju — hvala onom mladom drugu ko j i je b l jeskom očiju i veli
kodušnim udarcem šake po stolu konačno odlučio: »Ova se Povijest mora 
štampati!« (DANILO K L E N ) . 

SAVJETOVANJE I GODIŠNJA SKUPŠTINA SAVEZA DRUŠTAVA ARHIV
SKIH RADNIKA HRVATSKE U SISKU 1987. Od 21. do 23. l istopada 1987. go
dine u S i s k u i Petr inj i održano je savjetovanje arh ivsk ih radnika Hrvatske 
koje su organiz i ra l i Savez društava arh ivsk ih radnika Hrvatske (SDARH) i 
domaćin H is to r i j sk i arhiv Sisak. Savjetovanje je održano u čast 50-godiš-
njice dolaska Josipa Broza T i ta na čelo K P J , 50-godišnjice osnivanja K P H i 
80-godišnjice dolaska Josipa Broza na naukovanje u Sisak. Organiziranje sa-
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vjetovanja u S isku činilo je pr i log obilježavanju 25-godiŠnjice rada ko ju H i 
stor i jsk i arhiv Sisak proslavl ja ove godine. Poziv i da sudjeluju na ovom 
skupu upućeni su sv im arhiv ima u Hrvatsko j , saveznim arhiv ima i repub
ličkim i pokra j insk im arhiv ima Jugoslavije. Međutim, odaziv od strane ar
h iva izvan republike Hrvatske, os im Arh iva Vojvodine, je izostao. Savjetova
n ju je prisustvovalo 85 članova društava arh ivsk ih radn ika iz republ ike te 
predstavnici društveno-političke zajednice S iska i Petrinje. 

Prvog dana savjetovanje je održano u S isku. N a k o n otvaranja i pozdrav
ne riječi ko ju je učesnicima uputio Josip Mađerić, predsjednik Skupštine 
općine Sisak, referat pod naslovom »Povijesno značenje dolaska Josipa Bro
za T i ta na čelo KPJ—SKJ« podnio je Petar Strčić, d i rektor Arh iva Hrvatske 
(AH). Jos ipa Paver, također iz A rh i va Hrvatske, pročitala je svoj referat 
»Značaj osnivanja K P H - S K H i njezina građa«, dok je Ba r t o l Biličić, direktor 
His tor i j skog arhiva Sisak u svom referatu o 25-godišnjici rada arhiva iznio 
osnovne podatke i probleme arhivske službe na području 8 općina na koje 
se prostire nadležnost domaćina ovog savjetovanja. 

Savjetovanje je imalo u svom programu dvije teme: 

I A rh i vska građa za povijest područja His tor i j skog arhiva S isak 
JI Čuvanje arhivske građe u spremištima s neregularnim k l ima tsk im i 

osta l im uvjet ima čuvanja. 

Za p rvu temu bi lo je pri javl jeno 13, a održano je 12 referata. Prvog 
dana podnijeti su slijedeći referati: Andr i ja Lukinović (Kaptolski arhiv Za
greb): »Arhivska građa o S isku u Kapto l skom arh ivu od 1215—1914. godi
ne«; Mi l j enko Pandžić (Arhiv Hrvatske) : »Arhivska građa za povijest sisač
kog područja do 1861. godine«; Slav ica Pleše (Arhiv Hrvatske) : »Sisak i si-
lačko područje u arhivskoj građi od 1861—1921. godine«; Dubravka Čengić 
(Histor i jsk i arhiv Zagreb): »Arhivska građa za povijest područja Histor i j 
skog arhiva Sisak u His tor i j skom arhivu Zagreb, 1850—1945«; Rosal i ja F i -
lipović (Histor i jsk i arhiv Bjelovar): »Arhivska građa za povijest područja 
His tor i j skog arhiva Sisak«; Ank i ca Batinić (Arhiv Hrvatske) : »Arhivski iz
vor i za povijest S i ska il918—4941. godine«; Nada Križanić (Histor i jski arhiv 
Sisak): »Arhivska građa u H is to r i j skom arhivu u Sisku«. 

Drugog dana, 22. l istopada, savjetovanje je nastavljeno u Petr in j i gdje 
je pri je podnošenja referata pozdravnu riječ učesnicima skupa uputio Be-
r is lav Ličina, predsjednik Skupštine općine Petr inja. Potom su svoje refe
rate izni je l i : L j i l jana Modrić (Arhiv I H R P H u Zagrebu): »Arhivska građa za 
povijest sisačkog područja 1918—1960. godine u A r h i v u IHRPH«; L j i l jana 
C ingu l in (Arhiv I H R P H u Zagrebu): »Arhivska građa s indikalnih organiza
c i ja za povijest sisačkog područja 1922—1970. godine u Arh i vu IHRPH«; Josi
pa Paver (Arhiv Hrvatske) : »Povijesni izvori za sisačko područje u građi 
ZAVNOH-a«; B ranka Džidić (Arhiv Hrvatske) : »Sisačko područje u arhivskoj 
građi Zemaljske komisi je za utvrđivanje zločina okupatora i n j ihov ih po
magača« te Deana Kovačec (Arhiv Hrvatske) : »Sisačko područje u građi ne
pr i jate l jskih organa vlast i 1941—1945. godine«. 

Zahvaljujući gostoprimstvu Skupštine općine Petr in ja sudionici savjeto
vanja su pod vodstvom Beris lava Ličine obišli novotvorenu galeriju »Krsto 
Hegedušić i suradnici« i Spomenik partizanske zakletve 1941. godine na Sa-
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m a r i c i gdje su u Spomen-domu »Bratstvo-jedinstvo« Šamarica održali i go
dišnju skupštinu SDARH-a . 

Trećeg dana, 23. l istopada, u S i s k u je savjetovanje nastavljeno na temu 
»Čuvanje arhivske građe u spremištima s neregul iranim k l ima tsk im i os
ta l im uvjet ima čuvanja«. Jedin i referat je podnijela Tat jana Mušnjak (Ar
hiv Hrvatske), iako je u situaci j i opće nestašice prostora i arh ivsk ih spre
mišta ova problemat ika mogla b i t i zastupljena s više referata. 

Premda su teme na savjetovanju bile od užeg interesa, nj ihova obrada, 
posebno one prve, b i l a je važna i vr lo interesantna za domaćina jer je re
ferat ima dobiven uv id u arh ivsku građu kao izvora za povijest područja 
djelovanja Histor i jskog arhiva u S i sku od 13. stoljeća p a nadalje. Publ ic i 
ranjem referati o prvoj temi dobi l i b i još veći značaj jer b i postal i dostupni, 
kako znanstvenim istraživačima ko j i se bave ov im područjem, tako i širem 
krugu interesenata. 

N a k o n završetka savjetovanja održan je sastanak Ak t i va S K radn ika u 
arh iv ima Hrvatske s dnevnim redom u kojem su se isticale dvije točke: 
1. Zaštita arhivske građe u SR Hrvatskoj s restauratorskog i konzervator

skog aspekta 
2. Zaštita arhivske građe s aspekta ONO i DSZ. 

Referent o prvoj točci b i l a je Tatjana Mušnjak iz Arh i va Hrvatske, a o 
drugoj Jadranka Bakrač-Kaloper iz Histor i jskog arhiva Ri jeka. 

N a k o n diskusije koja je usl i jedi la usvojeni su slijedeći zaključci: 

— d a se referati izneseni na A k t i v u umnože i dostave sv im arh iv ima u 
Hrvatsko j , te Općinskom komite tu S K općine Centar u Zagrebu 

— da je zbog potrebe suradnje i uspješnijeg obavljanja poslova ONO i 
DSZ potrebno koordiniranje referenta za te poslove u Arh ivu Hrvat
ske i pružanje pomoći a rh i v ima u obavl janju ONO i DSZ 

— potrebno je i z rad i t i standarde čuvanja arhivske građe, a izvršilac ovog 
zadatka morao b i b i t i A rh i vsk i savjet Hrvatske. 

Skupština Saveza društava arh ivsk ih radnika Hrvatske održana je 22. listo
pada 1987. god. u Spomen-domu »Bratstvo-jedinstvo« Šamarica u toku održa
vanja savjetovanja. Prisustvovala su 32 delegata izabrana na prethodnim 
skupštinama društava arh ivsk ih radn ika u Hrvatskoj i ostal i učesnici savje
tovanja. 

Između ostalog, skupština je usvoj i la novi Statut i izvještaj o radu za 
razdoblje 1985—1987. godine, te druge izvještaje, zat im program rada za 
1987—1991. i program rada za 1988. godinu. K a k o je skupština imala i zborni 
karakter dana je razrješnica starom Izvršnom odboru, a izabrani su novi 
Izvršni odbor od 13 članova, nov i predsjednik i potpredsjednik Saveza, te 
Odbor samoupravne kontrole. Os im toga izabrani su članovi pojedinih sek
ci ja SDARH-a , delegati u Arh i vsk i savjet Hrvatske i delegat u Pravnoj komi
si j i Saveza arhivsk ih radnika Jugoslavije. 

Skupština je usvoj i la da tema narednog savjetovanja bude posvećena 
45-godišnjici pr ipojenja Istre mat i c i zemlj i , a da i sama društva pošalju 
vlastite prijedloge tema. Domaćin savjetovanja bit će H is to r i j sk i arhiv u 
Pazinu. ( IVICA ŠUSTIĆ) 


